
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

+ Vsem učit. društvom! Nekaj učiteljskih 
društev še ni poravnalo računa za 1. 1920. Prosi
mo, da store to čimpreje. Podpisano poverjeni
štvo rabi večjo svoto denarja. Prosimo vsa dru
štva, da nakažejo na račun letošnjega leta kar 
največ mogoče. — UJU poverjeništvo Ljubljana. 

II. seja širšega sosveta UJU, 
poverjeništva Ljubljana, dne 17. maja 1921. 

Na binkoštni torek se je sestal širji sosvet 
v Ljubljani prvič k sklicani seji, ako izvzamemo 
prvo sejo, ki se je vršila lansko leto takoj po 
delegaciji in je rešila samo nekaj formalnih za
dev. Sedaj smo praktično uvideli, kako umestna 
je institucija širjega sosveta, kjar pride do za
stopstivai, do besede vsako okrajno društvo. Prak
tično se je čutila ona intimna vez, ki naj spaja 
okrajna društva s poverjeništvom v centrali. Od 
vseh včlanjenih društev samo dve društvi nista 
bili zastopani: gormjegrajsko in prekmursko. Pr
vo je imelo sicer svoj majniški izlet, pa bi kljub 
tamu lahko poslalo svojega zastopnika. Prek
mursko društvo je deloma opravičeno vsled ve
like oddaljenosti in slabih prometnih zvez, a sm" 
ga pogrešali .zlasti zaradi tega, ker bi radi Culi 
iz pristnega vira o desolatnih šolskih razmerah 
ki tamkaj vladajo. 

Kmalu po 8. uri se je pričela polniti rnaž>
stratna dvorana. Sestali so se tovariši Iz nai
oddaljenejših krajev Slovenije in si prožili roko v 

pozdrav. 
I. Poverjenik tov. L. Jelene otvori sejo šir

jega sosveta in poda svoje 'poročilo, priobčeno " 
zadnji številki Učit. Tovariša. 

II. Nato sledi poročilo strokovnega taiinî a
Ker pride poročilo, izpopolnjeno, zopet pred de
legacijo, iga sedaj ne priobčujemo. 

Poverjenik otvori o obeh poročilih razs"^' 
vo. K besedi se oglasi g. Godčeva (Limtouš). 



„„a da se ie uvedla akcija glede dnevnic po

(č&tih učireb"ic, da se ta krivična zadeva ure

r vsaj za bodočnost. Ostro kritikuje postopanje 
;ri predsednikov okr. društev, ki niso odposlali 

»solucij na poverjeništvo. Tudi Učit. Tovariš nJ 
jhjaVil doposlanega komentarja, zaito nekatera 
jrlištva niso bila zadostno informirana. Zahvalju

•e se tov. poverjeniku, da je v zadevi posredoval 
ri ministrstvu, četudi za enkrat brezuspešno, a 

. prepričana, da se bo tudi v bodoče krepko po

tezal za pravice članstva organizacije. Izstopa 
mariborskiih koleginj ne jemlje resno in je bil to 
,e hipen izraz nezadovoljstva proti krivici, ki se 
•irn je zgodila. — Od svojega društva Je dobila 
ma,tdat, da se izjavi proti načinu izbiranja kin

jjjatov zastopnikov v viš. 'šol. svet. Izrecno po

darja dobro izbiro in je prepričana, da bodo iz

voljeni zastapniki dobro delovali v viš. šol. sve

tu toda okrožnica na okr. društvo je določala 
w!co kratek termin, da ni bilo mogoče sklicati 
šoje in se je morala zadeva kratkim potom rešiti 
s strani predsedstva. Zato se je članstvo na pri

hodnjem zborovanju izjavilo proti takemu načinu. 
Zelja društva je, da se v bodoče vpoštevajo tudi 
obmejna društva, ker vladajo tam posebne raz

mere, učiteljstvo mora biti tam v resnici idealno 
in nadvse požrtvovalno, ne pa morda celo tako, 
jvi iana temno preteklost. Zato naj se 'pri prihod

njih volitvah vpošteva tudi obmejna društva. 
Tov. Tomažič (Maribor) se pridružuje svoji 

ijrtdgovornici glede želje zastopstva obmejnega 
učiteljstva. Glede izbire kandidatov naj se oto

veste prihodnjič društva pravočasno. —■ Glede 
dnevnic poročenih učiteljic se ne more ubraniti 
vtisa, da' vlada v gotovem delu nekaka zavist. 
Pravilo pa mora biti slej ko prej, da bodi za ena

ko delo odmerjeno enako plačilo. Uverjen je, da 
organizacija zadeve ne bo pustila iz vidika in se 
bo posluževala vsake prilike, da se bo končno 
izvojevala pravična rešitev. Izstopa mariborskih 
učiteljic ni jemati pretragično, dejstvo je, da št 
naprej redmo plačujejo društveno članarino in se 
nadalje udeležujejo društvenih zborovanj. 

Tov. Matko (Novo mesto) konstatira, da se 
je o priliki skrutinija pri volitvah v viš. šol. svet 
dognalo, da je 10 šol. društev prepozno oddalo 
glasovnice. Rok za dopošiljanje je bil dovolj Gajg, 
zato se mora dognati, katera so bila ta malo

marna šol. vodstva, in se mora napram njun 
strugo nastopiti. Poverjeništvo naj v tej stvari 

ebno ukrene. 
Tov. Humek (Maribor) govori k plačam me

ščunskošolskega učiteljstva. Mogoče je, kar je 
•povdarjal tov. poverjenik, da se je predibacivalo, 
češ, da je poverjeništvo glede tega premaio sto

rili), toda če se je to zgodilo, je bilo to gotovo 
samo privatnim potom. Obširno govori o pomenu 
in važnosti meščanskega šolstva. Izraža upanje; 
da bo v bodočnosti vendarle mogoče doseči ne

kaj v tem pogledu, zlasti ker je meščansko šol

stvo tudi drugod že precej razvito, tako v Dal

maciji, na Hrvatskem in v Vojvodini. Iz Narodne 
Prosvete je bilo razvidno, da je tov. poverjenik 
pri seji glavnega odbora UJU v Beogradu stavil 
Predlog glede 15—20% poviška rneščainsKošol. 
učiteljstva. Njemu se zdi to premalo, ker je 
imelo to učiteljstvo že pred regulacijo za en raz

red višje prejemke, kar je odgovarjalo 20—25% 
povišku. Končno se ponovno zahvaljuje tov. po

ieniku za korake, ki jih je storil tozadevno v 
Beogradu. Kritikuje sestavo viš. šol. sveta, l:er 
je zastopstvo za obe kategorije šolstva enako. 
Mnenja je, da bi moralo biti zastopstvo ljuds^t

in meščanskošolskega učiteljstva ločeno ter naj 
bi volilo slednje učiteljstvo zase. Prosi, naj se 
upošteva to zanaprej. Ponovno povdarja naCel\ 
da bodi za višjo izobrazbo in kvalifikacijo tutfi 
višja plača. 

Tov. Luznar (Kranj) se obrača proti ločene

mu zastopstvu v viš. šol. svetu. Na seji ožjega 
sosveta, kjer so se predlagali kandidati za viš. 
šol. svet, se je imenoval tov. poverjenik Jelene 
skupni zastopnik učiteljstva za ozemlje bivše 
Kranjske in Štajerske kot star navdušen borite!.) 
stanovskih in tovariških pravic in koristi, "re

Pričan je da bo kot nieščanskošolski ravnatelj 
se v isti smeri zavzemal za interese tako me

ščanskega kot ljudskega šolstva in učiteljstva. — 
Ksir se pa tiče zastopstva obmejnega šolstva in 
učiteljstva, bodo izvoljeni naši zastopniki enako 
uspešno lahko intervenirali in izagovarjali, treba 
samo zadostnih informacij, društva naj o vseh 
takih zadevah poročajo zastopnikom v viš. šol. 
Sv«tu in ni nikakega dvoma, da se bodo ti z vso 
e,'ergijo zavzemali za naše obmejne razmere. 

Tov. M\avr'č (Ljutomer) opažanja kot za
stapnik učiteljstva ljutomerskega okraja na Apa

^o kotlino, kjer je poprejšnji viš. šol. svet di

rektno nastavljal nemške učiteljice, ozir. take 
$fc naprej obdržal v službi. To se mora na vsak 
način iizpremniti, ker je eminentne važnosti za 
nuše obmejno šolstvo. Kar se tiče tamkajšnjega 
narodno zavednega dela učiteljstva, vladajo od 
Slraini prebivalstva gorostasne razmere. Ljudstvo 
)e zelo nahujskano, ne daje učiteljstvu hrane in 
Star«wanja, v mnogih slučajih učiteljstvo niti ni 
varno svojega življenja. Tja spada v prvi vrsti 
v resnici zavedno in narodno učiteljstvo. Na vsak 
"aein treba tu korenite ramedure. 

Tov. Humek kaže na žalostne razmere v 
rekniurju, kjer se ni dosedaj še ničesar storilo. 
lebanuši in madžaronski učitelji so popolnoma 

*ooadni ter delajo, kar hočejo. Poučujejo krat
Ornalo še naprej v prckmurščtni. Je to silno 
azna zadeva in je treba te razmere temeljito 
r°učiti. Madžaronsko učiteljstvo je treba takoj 

^pustiti. Ljudstvo je popolnoma odtujeno naši 
•"zavni misli. Vso pozornost je treba obrniti na 

"lejo. _. K besedi se oglasijo še tov. Lešnik, 

Kunbus, Škulj, Klemenčič, Sivka, Schedhel, ki l o 
v bistvu vsi bavijo s predmetnimi zadevami. Ko 
se nihče več ne oglasi k besedi, odgovarja po

verjenik tov. Jelene na stavljene interpelacije. 
V prvi vrsti se dotakne volitev v višja šolski svet 
ozir. razpošiljanja okrožnice na okrajna društva. 
Na merodajnem mestu je bil opozorjen, da bo 
naredbi glede viš. šolskega sveta sledil zelo kra

tek termin do razpisa volitev. Bil je torej nuj

boLjšega mnenja, da se gre takoj na delo glede 
nominiranja kandidatov. Ako se je pa pozneje 
termin do razpisa volitev zopet zavlekel, ne za

dene tozadevno poverjeništva nikaka krivda. — 
Kar se tiče dnevnic poročenih učiteljic je storilo 
poverjeništvo v polni meri svojo dolžnost, dasi

ravno ni moglo doseči do sedaj nikakega uspeha, 
kakor ga ne more tudi ostalo državno uradni

štvo, kd je enako prizadeto. Obljublja, da tudi v 
prihodnjosti stvari ne bo pustil iz vtidika. — 
Obširno odgovarja glede plač meščanskošolske

ga učiteljstva. Ako ni bilo vneseno to učiteljstvo 
v državni zakon z dne 23. jul. 1919, temu ni kri

va organizacija, ker ni bila takrat vprašana za 
nikako mnenje in tako tudi ni pri tem zakonu 
najmanj sodelovala. Takrat še nismo imeli UJU. 
O zakonu samem je Izvedel baš one dni v Beo

gradu, .ko je bil v parlamentu in je bil zakon 
sprejet. Krivda zadene mogoče slovenska zastop

nika v takratnem šolskem odseku narodnega 
predstavništva. On sam je pri tem prizadet In oo 
vztrajno tudi v bodoče posredoval. Ako je pisala 
Nar. Pr., da se je poteza! za 15—20% povišek, 
to ne odgovarja istini. Za tak povišek so Diii 
Dalmatinci, češ, da ne kaže iti previsoko. Sprejet 
je bil nato kompromisni predlog, ki zahtevi 20 
do 25 odstotni povišek. — Prekmurske razmere 
potnobujojo res popolne reorganizacije. Kolikor 
mu je znano, se pripravlja za Prekmurje osno

vanje posebnega okrajnega šol. sveta in se toza

devna naredba že izdeluje. V šolskem azirm je 
prepričan, da se bo marsikaj izpremenilo sedaj, 
ko je nadzorstvo podrejeno viš. šol. nadzorniku 
g. Uanglu. Kolikor mu je znano, gre itak v krat

kem sam tja, da osebno prouči tamošnje šolske 
razmere. 

Tov. Škulj (Ljubljana) stavi končno predlog, 
da se v zadevi dnevnic poroč. učiteljic odpošljejo 
enotne resolucije, podpisane od vseh navzočih 
predsednikov ozir. zastopnikov okr. učit. društev 
na pristojna ministrstva. Predlog se sprejme. 

VII. Blagajniško poročilo. Uvodoma pojasni 
tov. poverjenik zadevo novega blagajnika. Na 
lanskem delegacijskem zborovanju je bil izvoljen 
kot novi blagajnik tov. Mirko Fegic, Ker je 
prejšnji 25 let delujoči blagajnik tov. Luznar od

ložil to funkcijo. Tov. Fegic pa kljub vsem na

porom ne more dobiti primernega stanovanja, 
zato bo opravljal blagajniške posle še nadalje 
tov. Luznar, dokler se razmere ne urede. Tov. 
Fegic pa je za to dobo prevzel upravništvo Uči

teljskega Tovariša. — Blagajniškega poročila /a 
sedaj ne objavljamo, ker pride itak prej: dele

gacijo. — Dodatno k blagajniškemu poročilu 
pride v razpravo predlog mariborskega društva, 
naj bi z učitelji poročene učiteljice, ker so ob

čutno prikrajšane pri draginjski dokladi, plače

vale samo golo članarino, odštevši ceno listov 
Tovariša in Popotnika, kateri listi zanje ne bi 
"bili obvezni. Po daljši debati predlog ni bil spre

jet. — Tov. Lešnik (Marenberk) opozarja, da je 
iz blagajniškega poročila razvidno, da mnoga 
društva dolgujejo članarino še iz prejšnje dobe. 
To dejstvo ostro kritikuje in je mnenja, naj se 
štejejo samo tisti kot člani organizacije, ki v 
polni meri zadostijo svojim obveznostim. — Tov. 
Rus (Kranj) govori za točno evidenco članstva 
pri društvih. Vsakokratne izpremembe je vestno 
in pravočasno poročati, kar je posebne važnosti 
za blagajnika. Pri tej priliki se ostro obrača proti 
nedostojni kritiki od strani posameznih društev 
na poverjeništvo, ki postaja večkrat naravnost 
odiozna in našemu stanovskemu ugledu v jav

nosti več škoduje kot koristi. Tu je pravi forum, 
pravo mesto, kjer vsako društvo lahko izrabi 
svoje mnenje, svoje želje, svojo kritiko. Poživlja 
predsednike, naj tozadevno napravijo red v dru

štvih. V organizaciji mora vladati disciplina. — 
Tov. Lešnik želi, da se pošilja Narodna Prosveta, 
ki prihaja v zameno za Tovariša, na predsednike 
okr, društev. Se vzame na znanje in se potrebno 
ukrene. 

Končno besedo povzame tov. Luznar, ki opo

zarja na posameznosti glede pravilnih naslovov 
članstva. Marsikatera reklamacija bi bila nepo

trebna, ako bi bili društveni ftrnkcijonarji točni. 
Nadalje poroča, da je dalo poverjeništvo prosvete 
Popotniku na razpolago 10.000 K in bo treba o 
uporabi poverjeništva poročati. Predlaga, da ~e 
izda za ta denar brošura »Seznam pedagoških 
in filozofskih izrazov«, ki bi bila velike važnosti 
in je za našo pedagoško literaturo v resnici zelo 
potrebna. — Predlog je bi sprejet. — Nato pre

čita predloge uredništva Popotnika, naj izhaia 
list mesečno in naj se honorarji za članke času 
primerno zvišajo, istotako tudi uredniški hono

rar. —■ Predlog za mesečno izdajanje Usta pro

pade, določitev honorarjev se prepusti ožjemu 
sosvetu. 

IV. Poverjenik stavi 5. točko: Poslovnik UJU 
poverjeništva Ljubljana z dnevnega reda, ker 
načrt še ni izdelan. 

V. Pokrajinska skupščina UJU poverjeništva 
Ljubljana se vrši začetkom septembra letosnjesa 
leta v Celju. 

VI. V razpravo pride zadeva glede vzpre

jema »Društva učiteljstva meščanskih šol v Slo

veniji« v UJU. Po dolgotrajni debati, ki se ie 
udeležujejo skoro vsi navzoči člani in ki zado

biva mestoma uprav neljubo ostrino, se sprejme 

predlog tov. Gnusa: Širji sosvet za sklepanje 
o tej zadevi ni kompetenten, zato naj se nadaijul 
ukrepi prepiuste delegaciji, v centrali UJU naj se 
pa izposluje, da se v bodoči načrt izpremembe 
pravil Udruženja vnese določba, ki ho dala pro

stora učiteljstvu meščanskih šol v UJU kot sa

mostojnemu društvu. 
VII. Samostojni predlogi in slučajnosti. — 

Tov. poverjenik prečita dopis »Osrednje Zveze 
javnih nameščencev«, ki vabi našo organizacijo, 
da se napadi kot so se vršili v Našem Glasu, 
nikdar več ne ponove, zajedno 'obžaluje te bivše 
napade. Po daljši debati, ki se je raavila, se 
spreijme predlog tov. Matka: Naša organizacija 
vstopi zopet v Zvezo, ta pa nam mora dati satls

fakcijo na onem mestu, kjer smo bili žaljeni. — 
Tov. Klemenčič (Ptuj) stavi predlog: Nad 

število let službujoči učitelji (ice) naj se vpo

števajo pri kompetenci le v izvanredniih slučajih, 
ker od takih kooipetentov ni pričakovati daljšega 
službovanja in naglo se vršeče izpremembe na 
šoli tej samo škodujejo. Poverjeništvo UJU naj 
stori korake pri viš. šol. svetu v tem zmislu. — 
Predlog se sprejme. 

Predlog mariborskega društva, da ožji so

svet nima pravice izpreminjati sklepov delega

cije, kakor n. pr. v zadevi članarine, se vzame 
sicer na znanje, toda tov. 'poverjenik pojasni, la 
bi morala organizacija takoj začetkom leta usta

viti liste, ako se ne bi zvišala članarina. Sicer 
pa pridejo taki sklepi itak potem še pred Sir JI 
sosvet ozir. delegacijo, kjer se z utemeljevanjem 
zagovarjajo. 

Tov. Humek stavi predlog, naj se s prihod

njih šolskim letom uvede na učiteljiščih roko

tvorni pouk, vrše naj se taki tečaji za učiteljstvo 
v Ljubljani in v Mariboru, ki naj bodo gmotno 
dovoljno podprti, dalje naj se določi pristojno 
mesto za take izpite. Predlog se sprejme. 

Tov. Tomažič je za objavo razpisov vseh 
uett. mest v Učit. Tovarišu. Pojasni se, da <e 
bil tak predlog sprejet v zadnji seji višjega šol. 
sveta. 

Tov. Gnus vabi 'članstvo k pristopu zadruge 
»Učiteljski zdraviliški dom v Rogaški Slatini«. 
Prijave je pošiljati njemu v Dol pri Hrastniku. 
Nato sledi tajna seja. — 

Tov. poverjenik zaključi ob pol 3. uri po

poldan sejo širjega sosveta, ki je trajala zdržema 
od 8. ure zjutraj in je bila v marsikaterem po

gledu velike važnosti. Prinesla je v članske vrste 
veliko pojasnila ter storilo se je mnogo ukrepov 
v korist šolstva in učiteljstva. Ločili smo se s po

zdravom: Na svidenje pri pokrajinski skupščini. 

Društvene vesti. 
+ Društvo vpokoj. učiteljstva« ima svoj ob

čni zbor dne S. junija t. 1. ob 2. uri popoldne v 
šoli na Ledini z običajnimi točkami. Na dnevnem 
redu bo zvišanje rednih prispevkov in določitev 
starosti za sprejem v društvo. K obilni udeležbi, 
mesto vsakih drugih obvestil, se vabijo člani. — 

Tajnik. 

+ Ptujsko učiteljsko društvo zboruje dne 
9. VI. t. i. ob 9. uri v Mladiki v Ptuju po na

stopnem vzporedu: 
1. Zadnji zapisnik. 
2. Dopisi. 
3. Prosto spisje. Fr. Martine. 
4. Sokoiska povelja. (Teoretično in praktič

no) M. Majcen. 
5. Poročilo s seje širjega sosveta UJU — 17. 

maja t. 1. Predsednik. 
6. Slučajnosti. 

Ivan Klemenčič, t. č. predsednik. 

+ Okrajno učiteljsko društvo v Ljubljani je 
zborovalo 21. maja t. i na šoli pri sv. Jakobu. 
Predaval je g. prof. Jeran o geometriji v ljudski 
in meščanski šoli. Navzoče učiteljstvo je z zani

manjem poslušalo praktična navodila, potom ka

terih postane pouk o najnujnejših pojmih iz geo

metrije zelo zanimiv ter prav primeren predmet 
že v drugem ali vsaj v tretjem šolskem letu. 

Geometrija je izkustvena veda; zato jo je po

dati nazorno. Vsako pravilo, kako se računa n. pr. 
ploščina, obseg, tega aH onega lika, se mora 
opustiti. Učenec mora imeti pri stavljenju take 
naloge pred očmi lik, katerega je opazoval, pri

merjal, meril in risal ne pa formul, ki navadno v 
kratkem času zginejo iz Spomina brez sledu ali 
so praktično brezpomembne. Samo to ostane tral

no v spominu, kar si je človek pridobil z lastnim 
opazovanjem, z izkustvi; tako da pretvorimo se

danjo šolo mehaničnega sprejemanja! vtisov in 
pojmov v šolo — dela. 

G. prof. omenja tudi rokotvorni pouk, ki je krt 
učni predmet na novo vpeljan v šolo. S tega sta

lišča je pouk v geometriji sredstvo, s katerim se 
navaja Učence k samotvoraosti. Vsaka 'šola bi 
morala imeti najpotrebnejše učne pripomočke, 
s katerimi se ponazoruje geometrijski pouk: še

stilo, merilo, merski lanec itd. 
Svoje skoraj 2 uri trajajoče predavanje je 

končal g. prof. z obljubo, da je pripravljen podati 
jeseni cel ciklus enakih predavanj. Želeti in sve

tovati bi bilo tov. učit. društvom PO deželi, da 
preskrbe svojim članom podobna predavanja, kar 
je na deželi lažje ponazoriti, ker imajo na razpo

lago šolske vrtove, travnike itd. 
G. predavatelju, ki kaže veliko ipcd. didaktič

no znanje in praktičnost, je častitati; želeli bi ga 
imeti nastavljenega na učiteljišču. 

Okrajno učit. društvo šteje nad 200 članov 
in članic, od katerih se je zborovanja udeležilo 
komaj 50. 

A. 

+ Učiteljsko društvo za Prekmurie je zbo

rovalo 12. maja v Murski Soboti. G. predsednik 
je otvoril aborovamje in pozdravil g. dr. Poljanca 
viš. šol. nadzornika, ki je tudi posetil zborovanje, 
g. nadzornika Jurka in g. Lesničarja iz Celja, ki je 
namenjen predavati o zadružništvu. 

Po kratkem razgovoru o dnevnem redu je 
predaval tov. g. Kreibs o fonomimiki, metodi, ki 
naj bi se uvedla pri pouku v elementarnem raz

redu. Njegova izvajanja so bila zanimiva in so 
vzbudila živahno debato. Vendar so bili zboroval

ci mnenja, naj se ne uvaja ta metoda tu Pri nas, 
ker moramo gledati na enotnost in, ker je v sploš

nem v rabi v I. razredu prav dobra učna knjiga 
in je dosedanji učni postopek prav priporočljiv in 
uspešen. 

Nato je predaval g. Lesnlčar o zadružništvu. 
Pazno smo sledeli njegovim besedam, posebno, ker 
je bilo videti, da g. predavatelj dobro pozna tu

kajšnje razmere in jih tudi upošteva. Obrača se 
na učiteljstvo, ki naj v prv; vrsti pripomore pri 
osamosvojitvi tukajšnjega naroda. Podal je nato 
kratko sliko o delovanju pri zadrugi in obljubil 
priti posameznikom na pomoč, kakor tudi da bo 
zadružna zveza v Celju po vseh močeh pomaga

la pri ustanavljanju zadrug. Učiteljstvo je prav 
zadovoljno sprejelo njegovo predavanje in go

tovo bo ob priliki zadružniškega tečaja v Murski 
Soboti iz naših vrst oblo udeležencev. G. pred

sednik se je zahvalil predavatelju in priporočal 
zbranim sodelovanje. Tudi g. nadzornik priporoča, 
da se učiteljstvo zanima za te institucije. 

Nato so 'prišle na vrsto stanovske zadeve. 
Resolucijam učiteljskih parov v Sloveniji se na

vzoči pridružujejo in zahtevajo, da se čim prej da 
omoženim učiteljicam polna draginjska doklada. 

Predavanje o telovadbi za učitelje se bo vr

šilo v Murski Soboti 22. maja. Učiteljstvo naj se 
predavanja udeleži. Pravila učit. društva se pred

ložijo oblasti v potrdilo. 
G. predsednik piredlaga, da se društvo za

hvali tov. Gnusu, zastopniku pVi viš. šol. svetu 
za njegov trud in delovanje v prid učiteljstva. 
Učiteljstvo se pridružuje temu predlogu. Zahvali 
naj se mu pismeno g. predsednik. 

Predlog g. nadzornika, naj se vrši uradna 
učit. konferenca v začetku septembra, se sprej

me. Pri tej konferenci se bodo obravnavali tudi 
podrobni učni načrti. 

Tov. Sadar vabi učiteljstvo /la pošlje risar

ske izdelke na razstavo koncem šol. leta v rnešč. 
šoli v Dol. Lendavi. 

G. predsednik omenja nato učne načrte, ki na] 
jih učiteljstvo izdela. Ker dosedaj še niso bile 
dane gotove smernice za izdelavo in, ker sta se 
pridružila še dva nova predmeta naj se vsak uči

telj potrudi, da izdela črez počitnice zahtevani in 
potrebni učni načrt. S tem je bilo zborovanje 
končano. G. predsednik se je še zahvalil zboro

valcem za udeležbo in jih vabil, da se tudi pri

hodnjega zborovanja udeleže prav v obilnem 
številu. — Tajnik. 

+ Učiteljsko društvo za mariborski šolski 
okraj je zborovalo dne 12. maja v Mariboru v 
mali dvorani Narodnega doma ob 10. uri ob prav 
povoljni udeležbi. — Tov. predsednik Albin 
Spreitz pozdravi zborovaloe, predvsem g. nad

zornika Lichtenwallnerja, ki vedno rad prihaj*ja 
med nas in g. profesorja H. Druzoviča. — Ker t j 

krat ni društvenih poročil, ki bi Jih moralo rešiti 
članstvo na skupnem zborovanju, predava takoj 
g prof. Druzovič. G. predavatelj, ki je priznan 
strokovnjak na polju pevskega pouka, nam slika 
z izredno temeljitostjo prejšnje in sedanje sta

nje pevske metode, govori o smotru pevskega 
pouka, ki ga stavlja moderna didaktika, da bodi 
pevski pouk v ljudski šoli ne samo ročnost, tem

več važen donos k umetniški in uimstveni vzgoji 
ter slednjič z izurjenimi gojenci svoje pevske 
šole praktično demonstrira predavanje. — Pre

davanje je nudilo vsem zborovalcem trajne du

ševne užitke. Zal, da se v poročilu ne moremo 
spuščati v podrobnosti.. V debato, ki se je otvo

rila po referatu, so posegli g. nadzornik in tova

riši Klemenčič, Knaflič in Žemljic. K,2. točki dnev

nega reda je govoril tov. Klemenčič, ki je nadalje

val prvotni referat o zemljepisnem pouku s prak

tičnim delom. Naštevajoč prvovrstne učne pripo

močke za ta pouk in slikajoč nazorno, kako se 
mora vršiti domoznastveni in zemljepisni pouk 
v naravi v obliki potovanj, je nudil tov. Klemen

čič vsem zborovalcem v stvarnem in metodičnem 
oziru. Brez hvalisanja je bil referat izredno te

meljit, zato se predsednik tov. Klemenčiču tudi is

kreno zahvali. — K debati sta govorila tovariš 
Pučclik in tov. Mar. Godec. — Nato poda g. nad

zornik še nekaj navodil za sestavo podrobnih 
učnih načrtov iz zemljepisnega in zgodovinskega 
pouka. — Pri tej priliki se po navodilu g. nad

zornika izvolita tov. Klemenčič in Godec za kon

čno redakcijo podrobnih učnih načrtov. Tretjo 
točko dnevnega reda je tvorilo predavanje tov. 
Marije Godec, ki je govorila o nalogah učitelji

ce v »Kolu jugoslovenskih sester«. — Z velikim 
zanimanjem je sledilo osobito žensko članstvo 
prelepemu izvajanju. — Tov. Kuarflič stavi k 
debati predlog, ozir. podnet, da bi učit. društvo 
naj intenzivneje podpirala kulturna in narodna 
društva z mesečnimi prispevki, kajti le na ta na

čin omogočamo razmah teh društev v edini pro

speh naroda. — S tem je bil izčrpan dnevni red 
in tov. predsednik zaključi lepo uspelo zborova

nje. Prihodnjič zborujemo po večinskem sklepu 1. 
četrtek meseca julija. — K sklepu poročila se še 
določno prosi, da vsi člani v smislu pravil kmalu 
poravnajo vsaj polletno članarino, ker se bo ista 
kmalu morala odposlati centrali. — Tajnik. 


